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کالابرگ

مسکن

 کالابرگ الکترونیکی شارژ می شود 

به گفته ســخنگوی طــرح ملــی کالابــرگ الکترونیکی، 
خانوارهــای دهک هــای اول تا ســوم می تواننــد از امروز 
چهارشــنبه ۲۰ فروردین از اعتبــار تخصیصی برای خرید 

کالاهای اساسی خود استفاده کنند.
 در ادامــه گام دوم طرح ملــی کالابــرگ الکترونیکی، 
خانوارهای دهک های اول تا سوم از چهارشنبه ۲۰ فروردین 
و نیز در سومین گام دهک های چهارم تا هفتم می توانند 
از تاریخ   ۲۷ فروردین به بعد، اعتبار تخصیصی برای خرید 
کالاهای اساسی خود را استفاده کنند. سیده مرجان دبیری 
ضمن اعلام این خبر اظهار کرده بــود، این طرح با هدف 
حمایت از معیشت خانوارهای مشمول و تقویت سبد غذایی 
دهک های اول تا هفتم است. بر این اساس، دهک های اول 
تا سوم به ازای هر نفر ۵۰۰ هزار تومان و دهک های چهارم 
تا هفتم بــه ازای هر نفر ۳۵۰ هزار تومــان اعتبار دریافت 

خواهند کرد.
این اعتبار برای خرید ۱۱ قلم کالای اساسی شامل اقلامی از 

گروه های لبنیات، پروتئین و خواربار اختصاص یافته است.

 می توانیم بحران مسکن را طی 
برنامه هفتم حل کنیم

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به پیش بینی برنامه هفتم پیشــرفت 
جهت تحقق رشد ۹ درصدی در بخش 
مســکن اظهار کرد: می توانیم بحران 

مسکن را طی برنامه هفتم حل کنیم.  محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه روز سه شنبه ۱۹ 
فروردین ۱۴۰۴ صحن مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
»امروز مهم ترین موضوع مردم در حوزه معیشــت به ویژه 
قشر محروم حوزه مسکن است«، افزود: الان در ماده ۵۰ 
برنامه هفتم ظرفیت های زیادی به ویژه در حوزه مسکن 
پیش بینی کرده ایم که من از کمیسیون عمران می خواهم 
که موضوع را مورد توجه جدی و در اولویت خود قرار دهد. 
در مجلس برای مســکن هم قانون تولید جهش مسکن و 
هم قوانینی درباره اجاره و هــم قوانینی جهت جلوگیری 
از احتکار مســکن را دنبال کرده ایم اما به نظر می آید که 
در این ســه حوزه قانون آنطور که باید اجرا نشده است و 
مجلس و سازمان بازرسی باید موضوع را به صورت جدی 
پیگیری کنند. رئیس مجلس با انتقاد از افزایش هزینه های 
ســاخت مســکن عنوان کرد: الان صدور پروانه و قیمت 
مصالح افزایش پیدا کرده است، همچنین هزینه انشعابات 
افزایش پیدا کرده است و حتی هزینه های خدمات دولتی و 
خدمات نظام مهندسی افزایش قیمت داشته اند . به نظر من 
کمیسیون های تخصصی این بخش باید به این موضوعات 
توجه کنند. ما شاهد افزایش هزینه های ساخت هستیم 
درحالی که این حوزه وابســتگی ارزی ندارد؛ بخشــی از 
افزایش قیمت ها مربــوط به بخش های دولتی اســت و 
همچنین درباره افزایش قیمت های انشعابات   قوانینی در 

مجلس وجود دارد.

      معمای تولید در خاموشی
در گفت وگوی تلویزیون همشهری با فعالان صنعت مطرح شد

صفحه آرا:  مهرداد هاشمیان

رئیس کارگروه طیور، آبزیان و زنبور عســل اتاق بازرگانی ایــران گفت:در حالی که قیمت 
مصوب فروش تخم مرغ در مرغداری ها ۵۷ هزار و ۵۰۰ تومان در هر کیلو است به دلیل 
مازاد تولید و کاهش صادرات، مرغداران تخم مرغ را هر کیلو ۲۷ هزار تا ۳۰ هزار تومان 

می فروشند؛ یعنی ۵۰ درصد قیمت مصوب.

 شــاخص بورس در جریان معاملات روز سه شــنبه بازار ســرمایه، با رشــد ۵۹هزار واحدی 
مواجه شد. روز سه شنبه بیش از 18میلیارد و ۳۹۵میلیون سهم و حق تقدم به ارزشی بالغ بر 
۹هزار و ۵۰۲میلیارد تومان در بیش از ۲6۷هزار نوبت مورد دادوستد قرار گرفت و شاخص 
بورس با رشد ۵۹هزار و ۲4۲واحدی در ارتفاع ۲ میلیون و 8۰6هزار و 1۰۲واحد قرار گرفت.

50
درصد

 59
هزار واحد

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

گشتی در اقتصاد جهان

گشتی در اقتصاد ایران

ترامپ: اروپا باید ۳۵۰ میلیارد دلار انرژی از آمریکا 
خریداری کند 

رئیس جمهور آمریکا گفت که پیشنهاد تعرفه صفر در 
برابر صفر بروکسل کافی نیست اما اگر اتحادیه اروپا، 
متعهد شود کســری تجاری کالا را برطرف کند، وی 
آماده توافق است.  اتحادیه اروپا باید متعهد شود ۳۵۰ 
میلیارد دلار انرژی از آمریکا خریداری  کند تا بتواند از 

تعرفه های گسترده آمریکا معاف شود.

دیروز )۱۹ فروردین( بازار ارز تجاری شــاهد 
معامله حواله دلار با قیمــت ۶۸ هزار و ۷۵۹ 
تومان، یورو ۷۵ هزار و ۵۶ تومان، درهم ۱۸هزار 
و ۷۲۲ تومان، یووان ۹۴۰۵ تومان و حواله روبل 
روسیه با نرخ ۷۹۸ تومان بود که نسبت به روز 

دوشنبه اندکی کاهش داشته اشت.

برق در برخی از مناطق تهران از روز گذشته 
دچار قطعی شد و طبق پیگیری ها مشخص 
شد که برنامه خاموشی برنامه ریزی شده 
مشترکان در سایت شــرکت توزیع برق 

تهران بزرگ منتشر شده است.  

  وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره 
به جایگاه دهم صنعت فولاد کشــور در 
جهان گفت: ناترازی انرژی در سال گذشته 
راندمان تولید صنعت فولاد در کشــور را 

کاهش داد و به ۶۱ درصد رساند.

با آغاز محدودیت های برقی از ۱۶ فروردین، 
صنعت ســیمان با اختلال جدی در تولید 
مواجه شــده و کوره ها در خطر خاموشی 
قرار گرفته اند. به گفته  دبیر انجمن صنفی 
صنعت سیمان، از ۱۶ فروردین قطعی برق 

در کارخانه های سیمان آغاز شده است.

نماینده جامعه کارگری گفت: حق مسکن 
در فیش حقوقی کارگران بیش از ۲ سال 
است که فریز شده در حالی که بیشترین 
تورم در این سال ها مربوط به این حوزه بوده 
است. سال ۱۴۰۲ حق مسکن از ۶۵۰ هزار 
تومان به ۹۰۰ هزار تومان افزایش یافت اما 

سال گذشته افزایش نیافت.

ممنوعیت صادرات خرما لغو شد
سازمان توسعه  و تجارت در اسفند ماه سال گذشته 
صادرات ۳ نوع خرما با هدف تنظیم بازار و تأمین نیاز 
کشور در ایام نوروز مقارن با ماه مبارک رمضان را ممنوع 
اعلام کرده بود که اکنون جهاد کشــاورزی بخشنامه 

ممنوعیت صادرات خرما را لغو کرد. 

اندیشکده انرژی »امبر« اعلام کرد منابع 
انرژی تجدیدپذیر، ۳۲ درصد از برق جهان 
را در ســال ۲۰۲۴ تولید کردند.  ترس از 
امنیت انرژی   به دلیل جنگ تجاری سبب 

توجه به انرژی تجدید پذیر شده است.

  آئــودی   برای بررســی تاثیــر اعمال 
تعرفه های آمریــکا، خودروهای خود را 
که پس از دوم آوریــل و اعلام تعرفه ۲۵ 
درصدی دونالد ترامپ بر واردات خودرو، به 
بنادر آمریکا وارد شده اند، دپو کرد.  حدود 

۳۷ هزار دستگاه خودرو دپو شده است.

شــاخص نیکی ژاپن روز سه شــنبه، 
با دلگرمــی ســرمایه گذاران از بهبود 
وال اســتریت، ۶ درصد جهش یافت و از 
پایین ترین رکورد یک سال و نیم اخیر که 
در معاملات روز دوشنبه ثبت کرده بود، 

بهبود یافت.

ایلان ماسک مســتقیما از دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور آمریکا برای لغو تعرفه های 
جدید درخواســت کرد که موفق نبوده 
است.  این   برجسته ترین اختلاف نظر میان 
رئیس جمهور آمریکا و مدیرعامل میلیاردر 

شرکت خودروسازی تسلا است.  

قیمت نفت پس از اینکه روز دوشــنبه به 
پایین ترین حد در ۴سال گذشته سقوط کرد، 
در معاملات روز سه شنبه بازار آسیا، بیش از 
یک درصد افزایش یافت تا در بخشی از ضرر 

سنگین روز گذشته را جبران کند.  
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در سال ۱۴۰۳ شرکت های دانش بنیان ۱۲۴ 
همت تسهیلات بیشتر از سال ۱۴۰۲ دریافت 
کردند که نشان دهنده رشد ۴۶درصدی در 
سال ۱۴۰۳ است.  در سال گذشته، شبکه 
بانکی کشــور ۲۴ هزار فقره تسهیلات به 

شرکت های دانش بنیان پرداخت کرد .  

دیدهشوید در متـرومتـرو با 
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
1پذیرش آگهیتبلیغات درون واگن ها 8 1 9

نامگذاری سال جاری با عنوان سرمایه گذاری 
برای تولید، ضرورت حمایــت از بخش مولد 
اقتصادی را دوچندان ســاخته است. با این 
حال، در همین آغاز سال، کمبود برق موجب 
نگرانی تولیدکنندگان شــده است. در هفته 
جاری با اعلام خاموشــی ها برای مشترکان 
خانگی، برای برخی صنایع هم هشدار مدیریت 
برق صادر شده اســت. برخی صنایع همچون 
کارخانجات سیمان از این هفته با کاهش تامین 
برق مواجه شده اند. این در حالی است که در 
سال های گذشته کاهش تامین برق صنایع از 
فصل تابستان شروع می شد. درباره راهکارهای 
رفع این مشکل در تلویزیون همشهری پای 
سخنان تولیدکنندگان نشستیم.  روز گذشته 
آریا صادق نیت حقیقی، دبیرکل ســندیکای 
صنایع آلومینیوم و سعید ترکمان دهنوی رئیس 
هیأت مدیره انجمن ملی صنایع پلیمر ایران در 
برنامه میزگرد اقتصادی تلویزیون همشهری 

دلشرکت کردند .
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ارائه اطلاعات غلط از سوی مسئولان
درباره وضعیت تامین انــرژی صنایع، 
جواب امیدوارکننــده ای نمی توان داد. 
شعار سال درواقع شعار امیدوارکننده ای 
اســت ولی عملکــرد مســئولان این 

امیدواری را  می گیرد. صنایع فلزی خصوصا آلومینیوم 
وابستگی زیادی به برق دارند و از آلومینیوم به عنوان 
برق جامد یاد می شود؛ به خاطر اینکه اهمیت انرژی 
الکتریکی در تولید آلومینیوم  غیرقابل  انکار اســت. 
توســعه این صنعت در مکان هایی که دسترســی 
به انرژی فراوان و ارزان اســت هــم به دلیل همین 
مسئله است.  در سال های گذشته این محدودیت ها 
را بیشتر داشتیم و تولیدمان چه در بالادست و چه در 
پایین دست به خطر افتاده است. چیزی که ما را نگران 
می کند ارائه اطلاعات غلط از سوی مسئولان است. 
وقتی که عالی ترین مقــام وزارت نیرو اعلام می کند 
که ســال۱۴۰۴ بحث ناترازی نخواهیم داشت، آدم 
را بیشــتر نگران می کند. چون برای حل یک مسئله 
اول باید به آن مسئله اشراف داشته باشیم و آن را به 
درستی بشناسیم. اما وقتی که صورت مسئله را پاک 
می کنیم فعالان حوزه نگران می شــوند که پس قرار 
نیســت اقدامی در جهت رفع آن صورت بگیرد.  الان 
داریم می بینیم که قطعی برق از حوزه مسکونی فعلا 

شروع شده  و نگرانی را زیاد می کند.

دولت کار کارشناسی نمی کند
آقای رئیس جمهــور خیلی علاقه منــد و مبلغ کار 
کارشناسی هستند ولی دعوت هر تولیدکننده ای در 
هر رده ای با هر دانشــی به تولید برق منافات دارد با 
کار کارشناسی. صنعت برق خودش یک صنعت و یک 
کار تخصصی است و کار تولیدکنندگان نیست. اینکه 
از تولیدکنندگان بخواهیم برق هم تولید کنند، قطعا 
و یقینا کار کارشناسی و کار اقتصادی نیست. شاید 
مشــکل امروز را حل کند اما به چــه قیمتی؟  امروز 
راجع به شــبکه برق، فکری نمی کنیــم و وقتی که 
شبکه دچار بحران شد، بعد می دویم دنبال حل آن؛ 
مثل کار آتش نشان ها. درحالی که در آتش نشانی هم 

فرهنگ پیشگیری در اولویت است.

از مرحله کتمان مشکل عبور کرده ایم
 خوشبختانه طی چند ماه گذشته بسیار 
درباره مشکلات ناترازی انرژی صحبت 
شده است و از مرحله کتمان مشکلات، 
عبور کرده ایم. اکنون چه تولیدکنندگان 

و چه مصرف کنندگان کالا نگران تامین برق هستند.  
به نظر من حداقــل همه مردم ایران ایــن دغدغه را 
پیدا کرده اند؛ یا به عنوان شهروند عادی و یا به عنوان 
تولیدکننــده و یــا مصرف کننده... و خوشــبختانه 
مسئولان هم این حرف ها را خودشــان دارند تکرار 
می کنند و این دغدغه در مورد موضوع به این روشنی 
را نباید توضیح داد.  تجربه نشان داده که اگر قرار باشد 
تولیدکننده خودش بخواهد رأســا تولیدکننده برق 
هم بشود حتما تولیدکننده حرفه ای در حوزه صنعت 
برق نیســت و این با آن هدفي که قرار است از محل 
بهره وری امســال بیش از ۲.۵درصد رشد اقتصادی 
تامین کنیم، تناقض دارد. ما در صنایع پلیمری چون 
باید تولید پیوسته داشته باشیم برای تولید برق هم 
سرمایه گذاری کردیم. عمدتا هم سرمایه گذاری اي 
که انجام شــده در مورد نیروگاه های دیزلی و گازی 
بوده است. اما کشور اکنون در حوزه گازوئیل هم دچار 
کمبود است و نمی توانیم به راحتی به صورت روان و 
قانونی گازوئیل تهیه کنیم و مجبوریــم از بازار آزاد 

گازوئیل خرید کنیم.

صحبت های دولتمردان نگرانم کرد
ما برای فائق آمدن بر آنچه ناترازی یا کمبود انرژی گفته 
می شود، با راه حل های قبلی که رودربایستی کنیم و 
بگوییم ان شاءالله درست می شود، راه به جایی نخواهیم 
برد. اینکه وزیر نیرو می گوید ان شاءالله سال بعد ناترازی 
برق نداریم، نگران کننده است. در جلسه ای که خدمت 
رئیس جمهور بودیم ایشان گفت در سال۱۴۰۴ مشکل 
برق را با توسعه برق خورشــیدی حل می کنیم. این 
اظهارات نشان می دهد که دولتمردان هم با عمق فاجعه 
آشنایی کامل ندارند.  به بی عملی و بی تفاوتی رسیده ایم 
و حتما باید در الگوی تولیدمان تجدیدنظر بکنیم. در 
خرید تجهیزات و ماشین آلات به میزان مصرف برق آن 

توجه نکرده ایم.

یک نیروگاه برق  را در شبکه هدر می دهیم
مسئله مهم این اســت که الان غافلگیر 
نشده ایم. از ســال های قبل می دانستیم 
که با چه شــرایطی روبه رو خواهیم شد و 
الان هم می دانیم در ســال های بعد چه 

شرایطی خواهیم داشــت. پس محکومیم به بی عملی، 
نه ندانستن؛ یعنی می دانستیم که ناترازی افزایش پیدا 
می کند و الان هم می دانیم که ۵سال دیگر چه اتفاقی 
خواهد افتاد. الان هم می دانیم که وضع در شبکه انتقال 
بهتر از تولید نیست  و البته می دانیم که شبکه فرسوده 
است. می دانیم که شبکه کامل نیست. می دانیم که شبکه 
اتلاف غیراستاندارد دارد. یک نیروگاه برق)شهیدرجایی( 
را داریم در شبکه هدر می دهیم. حالا دوستان در مجلس 
و دولــت گاهی وقت ها یک مقدار ســعی می کنند این 
را در زمین طرف مقابــل قرار بدهنــد و بگویند مردم 
پرمصرفی داریم و یا صنعتگران پرمصرف هســتند. اما 
آیا ما اجازه دادیم که صنعتگر دستگاه هایش را نوآوری 
کند؟ بهینه ســازی کند؟ آیا ارز در اختیارش گذاشتیم 
که از تکنولوژی روز اســتفاده بکند؟ آیا لامپ ال ای دی 
به کسی دادیم که الان به خاطر عدم استفاده محکومش 
می کنیم که لامپ پرمصرف استفاده می کند؟  سال هاست 
که تولید از کمبود سرمایه در گردش در عذاب است؛ آیا 
کاری برایش کردیم؟ تسهیلات بانکی را حداکثر ثابت 

نگه داشتیم؟

به ترک فعل ها باید رسیدگی شود
 در برنامه توســعه قبلی قــرار بود ۱۰هــزار مگاوات 
نیروگاه تجدیدپذیر به مدار اضافه شــود. برنامه تمام 
شد و یک دهم این هم انجام نشد و هیچ وقت هم بررسی 
نشد؛ درحالی که ترک فعل بود. وقتی شما عارضه یابی 
نمی کنید محکوم هستید به تحمل عوارض بعدی.  داریم 
پشت واقعیت ها پنهان می شــویم و سعی می کنیم با 
ندیدن شان زحمت فکر کردن را به خودمان ندهیم. این 
بزرگ ترین نگرانی ماست. ناترازی برق مقدمه ای دارد 
که آن هم ناترازی اقتصاد برق است. وقتی اقتصاد برق، 
اقتصاد ورشکسته ای می شود وقتی که ۱۰۰همت به 
تولیدکنندگان برق بدهکار هستید، خب سرمایه گذاری 

جدیدی هم انجام نمی گیرد.
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